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RijeË i æivot
P

ostavljanje temeljnog ka-
mena za novu zgradu Pa-
storalnog centra “RijeË i æi-

vot” u Rijeci poseban je dogaaj
za zajednicu u Rijeci, za Savez
baptistiËkih crkava u Republici
Hrvatskoj, ali vjerujem i ne samo
za nas. Dugogodiπnje molitve,
izgradnja zajednice vjernika, su-
radnja i praktiËna pomoÊ lokal-
nih vlasti, izrada planova i admi-
nistrativni poslovi konaËno su
stvorili preduvjete da se krene u
konkretnu akciju gradnje ovoga
krasnog objekta.

Za nas baptiste ovaj dan je
znaËajan jer svjedoËi i o razvoju
identiteta, koji je do sada bio ne-
potpun, upravo stoga jer je nedo-
stajalo ovakvih objekata i sadræa-
ja kao πto ih nosi Pastoralni cen-
tar “RijeË i æivot”. Centar treba
postati prepoznatljiv znak u Rije-
ci i u Hrvatskoj o sazrijevanju je-
dne vjerske zajednice koja ozbilj-
no shvaÊa svoje mjesto i ulogu u
druπtvu te sve viπe, sada i na pla-
nu obuhvatnosti i vizualnog,
odnosno arhitektonskog, identi-
teta izlazi iz anonimnosti. Ja-
vnost, kao suprotnost anonimno-
sti, nosi svoju odgovornost. Ba-
ptisti u Rijeci i u Hrvatskoj  spre-
mni su prihvatiti je sa svim po-
sljedicama; Bogu smo obeÊali da
Êemo æivjeti po njegovoj volji.

Dok razmiπljam o tome, ne
mogu ne sjetiti se spasonosna
Boæjeg Utjelovljenja meu ljudi-

ma. Ako Ëitamo prolog Ivanova
evanelja, naiÊi Êemo na rijeËi
koje su i RijeËani izabrali za svo-
ju novu crkvu - RijeË, koja se
utjelovila i koja donosi æivot.
Ivan, apostol, Boæjeg Sina naziva
Boæjom utjelovljenom RijeËju. 

Ta je RijeË stvoriteljska i spa-
senjska - ona stvara æivot i ona
spaπava æivot. Ona se “uπatorila”
meu ljudima da bi im donijela
svjetlost i æivot u izobilju. U samo
nekoliko redaka Ivan hvata cijelu
bit tog kozmiËkog dogaaja:  Bo-
gu je stalo da Ëovjek æivi u svjetlu
i da njegovo æivotno iskustvo bu-
de izobilje u svakom pogledu, te
odluËuje sam siÊi k njemu. Obja-
vio mu se - postao je “javan” za
njega.

Svijet se odonda nije promi-
jenio. I danas je ljudski æivot obi-
ljeæen patnjom i boli, samoÊom i
tugom. Toliko su nam potrebni
rijeË utjehe i obilje æivota. »ezne-
mo da netko preuzme naπe boli i
ponese naπe terete. Joπ i viπe  tre-
bamo privræenost i ljubav, ruku
prijateljstva i srdaËnu razmjenu
u ovom vremenu. Trebamo ljude
kroz koje Êe Krist danas donositi
svoje svjetlo i svoj æivot, kroz ko-
je Êe se”uπatoriti” meu nama
danas.

“Uπatoriti se” je vaæan pojam.
©ator uvijek ukazuje na privre-
menost i na mobilnost. Tako je i
s uπatorenom æivom RijeËi. Ona
teæi biti relevantna u sadaπnjosti.

Æeli odgovarati na pitanja da-
naπnjice i sluæiti u vremenitim
potrebama.Ona se stalno odupi-
re tome da je se ogradi u kame-
nu. A ljudima je tako veliko
iskuπenje Boæju RijeË uklesati,
obzidati kamenom, omeiti, sebi
je podrediti i nad njome vladati -
ne bi li kako Boga pripitomili za
svoje sebiËne æelje. KrπÊanski
tradicionalizam i fundamentali-
zam su, kako je to dobro primije-
tio vaπ rijeËki autor koji se neki-
dan osvrnuo na dva rijeËka πato-
ra, jednako su mrtvi i uznemira-
vajuÊi oblici takva zatomljivanja
æive Boæje rijeËi. I uvijek postoji
opasnost, kad smo mi ljudi u pi-
tanju, da stanemo na put RijeËi i
otmemo joj æivot. 

Ovaj “πator” nove baptistiËke
crkve u Rijeci, Ëijim se poËecima
danas veselimo, trebao bi nas
stalno podsjeÊati da smo pozvani
navijeπtati Boga rijeËju i djelom -
kroz pouku, druπtveni i socijalni
angaæman, ruku prijateljstva i di-
jaloga sa svima  - da bi æivot obil-
no ispunjavao ovo mjesto. Blago-
slovio Bog ove poËetke i dao nam
milost da Ëujemo njegovu RijeË i
vidimo njegov æivot!

Toma Magda

Izvadak iz govora Predsjednika SBC u
RH sa sveËanosti polaganja temelj-
nog kamena Pastoralnog centra RijeË
i æivot BaptistiËke crkve u Rijeci 21.
veljaËe 2004.
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»ije je zlato i srebro?
Kakav stav kao krπÊani trebamo imati
prema novcu?  Kako bismo ga trebali
upotrebljavati? Jesmo li svjesni da je bi-
blijski stav prema novcu i njegovu ko-
riπtenju vaæan za naπ rast u poboænosti?
OËigledno je vaæan jer Biblija o tome to-
liko Ëesto govori. Vaæan je stoga πto ula-
æemo toliko svoga vremena i truda kako
bismo doπli do novca. U odreenom smi-
slu novac predstavlja naπe vrijeme i naπ
trud, tj. predstavlja dio nas. Dakle, na-
Ëin na koji postupamo s novcem odraæa-
va naπ karakter, pokazuje tko smo mi i
πto nam je vaæno. Biblija kaæe da je “po-
hlepa za novcem izvor svih zala”. Da-
kle, pohlepa za novcem, a ne novac sam.
Sam je novac neutralan i moæe postati
dobar ili loπ ovisno o naËinu kojim se
njime sluæimo.

Biblija mnogo govori o ovoj temi i u
Starom i u Novom zavjetu; ovdje Êemo po-
kuπati saæeti tek dio. Dotaknut Êemo se ne-
koliko kljuËnih stvari koje moramo razu-
mjeti o novcu kako bismo znali πto Bog
oËekuje od nas.

Novac pripada Bogu
Prvo πto moramo razumjeti jest da sav no-
vac pripada Bogu. Psalam 24,1 kaæe: “Jahvi-
na je zemlja i sve na njoj”. Bog u Hagaju
izriËito kaæe: ≈Moje je zlato, moje je sre-
bro.√ I ako malo razmislimo, shvatit Êemo
da je zaista tako. Kada jednog dana napusti-
mo ovaj svijet, sve ono πto smo nazivali svo-
jim moramo ostaviti za sobom, ostaviti ne-
komu drugom na upravljanje dok nas ne-
ma. Dakle, mi ljudi zaista nismo vlasnici ni-
Ëega, veÊ smo samo privremeni upravitelji. 

Sjetimo se starozavjetne priËe o Josipu
koji je bio Potifarov rob. Nije niπta posjedo-
vao, rob nije vlasnik ikakve imovine. No,
Potifar mu je dao na upravljanje sve πto je
imao. Niπta od toga nije bilo Josipovo iako
se podrazumijevalo da Êe se sluæiti tim
sredstvima kako bi se pobrinuo i za svoje
potrebe. Njegova je glavna zadaÊa bila da
sva sredstva koristi za Potifarovu dobit.

Mi smo u sliËnom poloæaju. Mi sami
smo, kao i sve πto posjedujemo, Boæji. Sve
πto imamo Bog nam je povjerio kako bi-
smo se brinuli za svoje potrebe i za potre-
be svojih obitelji, ali iznad svega kako bi-
smo to koristili za njegovu dobit. Dakle,
kao krπÊani nikada se ne bismo trebali pi-
tati koliko Êemo novca dati Bogu ovaj mje-
sec, nego koliko Êemo ostaviti za svoje po-
trebe. Kada primimo plaÊu, trebamo je pri-

miti, svjesni da ona pripada Bogu, a da je
nama povjerena na upravljanje,  odluËni da
Êemo svu plaÊu koristiti kako Bog æeli. Jer
doÊi Êe dan kada Êemo morati Bogu polo-
æiti raËun za naËin na koji smo koristili
njegov novac.

Davanje  - Ëin πtovanja
Drugo, volio bih da svi razumijemo da je
davanje, ili toËnije, vraÊanje novca Bogu,
Ëin πtovanja. »itajmo Poslanicu Fil 4,18.
Ovdje Pavao davanje Filipljana usporeuje
sa starozavjetnom ærtvom koja se prinosila
kao πtovanje, tj. slavljenje Boga. Jeste li
ikada razmiπljali o davanju kao slavljenju?
Znamo da su pjevanje pjesama Bogu, za-
hvaljivanje i sluπanje njegove rijeËi dio bo-
goπtovlja, dio slavljenja, ali znamo li da je i
davanje jedan od biblijskih naËina oboæava-

nja i slavljenja Boga? Upravo stoga na ne-
djeljnim bogosluæjima pozivamo jedni
druge na davanje Bogu. Pripremamo li se
prije nedjeljnog bogosluæja na davanje Bo-
gu? Skupljamo li kroz tjedan novac kako
bismo ga u slavljenju donijeli pred Boga?
Ako vjerujemo da je davanje Ëin slavljenja,
onda zasigurno to i Ëinimo.

Davanje - izraz ljubavi i vjere 
TreÊe, trebamo razumjeti da su koliËina i
naËin na koji dajemo Bogu odraz naπeg
duhovnog stanja. Ono odraæava koliko
smo pouzdani upravitelji onoga πto nam
je Bog dao. Ono pokazuje koliko ljubimo
Boga i koliko vjerujemo u njegovu skrb za
nas.

Ako vjerujemo da Êe Bog skrbiti za nas,
bit Êemo spremni dati viπe za Boæje djelo;
ako sumnjamo u njegovu skrb za nas, dati
Êemo manje. Iz svog iskustva znam da ka-
da sam god dao novac iz posluπnosti prema
Bogu, a da mi pritom nije ostalo za neke
moje potrebe, Bog je uvijek na Ëudesan na-
Ëin providio sredstva za njih i moja je vjera
rasla kroz ta iskustva. Ako æelimo da naπa
vjera u Boga raste, ako æelimo biti duhovno
blagoslovljeni, onda ponekad kao izraz  vje-
re u Boæju skrb trebamo davati iznad svo-
jih moguÊnosti. No, neka to uvijek bude iz
posluπnosti prema Bogu, a ne iz neke po-
tajne æelje da izmanipuliramo Boga da
nam neπto podari, jer je Bogu “draæa po-
sluπnost, nego ærtva” (1 Sam 15,22).

Nadalje, upravljamo li naπim novcem
na Boæju dobrobit i dobrobit Njegova kra-
ljevstva, pokazujemo se vjernima Bogu i
otvaramo moguÊnost da nam Bog povjeri i
vrednije stvari. »itajmo Lk 16,10-13. Je-
smo li se pokazali vjernima s novcem, s la-
ænim bogatstvom koje nam je Bog dao na
upravljanje? Moæemo li oËekivati da Êe
nam Bog povjeriti i druga bogatstva koja
su mnogo vrednija od novca? Æelimo li bi-
ti blagoslovljeniji nego πto smo bili dosad,
tada trebamo vjerno upravljati onim πto
nam Bog daje.

Dakle, upravljanje novcem odraæava
naπu pouzdanost, naπe povjerenje u Boæju
skrb, ali odraæava i naπu ljubav prema Bo-
gu. Bog nikome ne πalje raËun. Crkva niko-
me ne πalje raËun. Ne dajemo kako bismo
ispunili nekakvu jedanaestu zapovijed, veÊ
naπa motivacija treba biti naπa ljubav pre-
ma Bogu. »itajmo 2 Kor 8,1-8. Ovdje Pa-
vao nije koristio svoj apostolski autoritet
kako bi natjerao KorinÊane da daju, nego
im je samo rekao da oni davanjem dokazu-
ju iskrenost svoje ljubavi.  U 2 Kor 9,7  Pa-
vao kaæe “neka svatko dadne kako je srcem
odluËio, a ne sa æaloπÊu i na silu, jer Bog
ljubi vesela darivaoca”. Dakle, Bog ne æeli
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da dajemo na silu, On ne æeli da mu iπta da-
jemo protiv svoje volje. Bog æeli da dajemo
kao izraz  ljubavi. Bog ne æeli da mu daje-
mo  novac zato πto bismo trebali, veÊ zato
πto to æelimo. 

Ljubimo li uistinu Boga? Naπe davanje
pokazuje koliko ga ljubimo. ©to naπe oso-
bno davanje govori o ljubavi prema Bogu?
Neka svatko sebe preispita!

Davanje - izvor blagoslova 
Posljednje πto æelim istaknuti jest obeÊanje
da Êemo primiti blagoslov kada smo dare-
æljivi i velikoduπni. VeÊ smo rekli neπto o
tome kada smo govorili o svom davanju

kao odrazu naπeg pouzdanja. No, drugi bi-
blijski tekstovi nam daju sliËnu poruku. »i-
tajmo Lk 6,38 i 2 Kor 9,6-8. Ako dajete Bo-
gu, Bog Êe vama davati. Ako dajete veliko-
duπno Bogu, Bog Êe vama velikoduπno da-
vati. No, poruka ovih tekstova nije:  ako æe-
lite biti bogati, trebate davati Bogu. Bog
nas moæe blagoslivljati na razne naËine.
Ako razmiπljamo o novcu kao sjemenu, to
nam moæe pomoÊi. Ako novcem sijemo u
korisne stvari, ako novcem sijemo u Boæje
kraljevstvo, onda moæemo oËekivati i kori-
sni plod i plod Boæjeg kraljevstva. Ako pak
novac sijemo prema svojim pohotama,
prema pritisku ovoga svijeta i prema upu-

tama avla, onda moæemo oËekivati besko-
risne plodove. –avao æeli da propustimo
Boæji blagoslov, æeli da propustimo plodo-
nosni krπÊanski æivot. On Êe nas pokuπati
uvjeriti da nam je ovo ili ono potrebno, da
nam Bog ne daje dovoljno, da Bog zapravo
uopÊe ne skrbi za nas. PoËnemo li vjerova-
ti njegovim laæima, izgubit Êemo toliko
blagoslova, izgubit Êemo blagoslove u ovo-
me svijetu i u onome koji dolazi. Stoga
moramo mudro i vjerno upravljati novcem
koji nam Bog daje i trebamo ga investirati
u Boæje stvari - tada Êemo primiti pravu
dobit. 

Daniel MacKenzie

NekoÊ vrlo vaæan, Socijalni fond soli-
darnosti i pomoÊi poslijednjih se godina
jedva  odræava u æivotu. S jedne strane,
imajuÊi u vidu financijsku situaciju lju-
di - to nas ne Ëudi. S druge strane, uvi-
jek su se junaci poznavali na muci! Od
svih udovica u Izraelu, kaæe Isus, samo
je ona iz Safarte smogla hrabrosti da
ugosti velikog proroka Iliju. 

Neke crkve ostaju i dalje vjerne dogo-
voru koji je donesen na jednoj od proπlih
godiπnjih skupπtina, kad je potvrena po-
treba da se nastavi rad Socijalnog fonda,
koji radi unutar Æenskog rada pri SBC u
RH. Meu rijetkim junacima svojim se pri-
lozima i brigom istiËu crkve u Karlovcu i
Dugoj Resi, pa smo upitali pastora RuæiËku
za razloge koji potiËu tu njihovu aktivnost.

GC: Pastore RuæiËka, crkve u Karlovcu
i Dugoj Resi meu rijetkim su naπim crka-
vama koje neumorno novac πalju u Socijal-
ni fond, koji je od rata naovamo zabora-
vljen od mnogih crkava. Moæete li nam re-
Êi zaπto je to tako?

RuæiËka: Prije svega, to je dobra tradici-
ja koju smo naslijedili od naπih starih. Za-
tim, zar se nismo tako dogovorili na razini
Saveza da Êemo kao crkve davati u Socijal-
ni fond? I konaËno, mi dajemo jer uvijek
ima ljudi u potrebi za koje smo pozvani
brinuti.

GC: U mnogim je crkvama danas stanje
blagajne na vrlo niskoj razini i kao da voze
na prazno. U toj situaciji smatraju da ne
mogu davati i u Socijalni fond. Zar kod vas
nije bilo financijske krize?

RuæiËka: Novac je kao lju-
bav, kad je stisneπ, ona klizi kroz
prste. Bolje se osjeÊamo kad
moæemo dati, nego kad mora-
mo primati od drugih.

Naravno, uvijek nam fali novaca
za naπe projekte, ali to Êe nam uvijek i fali-
ti. Zato nedostatak novaca ne vidim kao ra-
zlog za nedavanje. S druge strane, zar nije
istina da je ruka koja daje otvorena? Otvore-
na ruka lakπe i prima. Evo kako to izgleda:

»ini mi se da smo mi  prva hrvatska
zajednica koja  je pomogla zajednici u En-
gleskoj u Pembrooku. Kad su oni kupili
zemljiπte i poËeli graditi i mi smo im po-
slali naπ doprinos. Velπani su bili vrlo ga-
nuti naπim Ëinom i naπe se zajedniπtvo joπ
poboljπalo.

GC: Na koji naËin uËite ljude u svojim cr-
kvama o vaænosti davanja za Socijalni fond?
I koji ljudi prednjaËe u davanju? Zaπto?

RuæiËka: Ne usudim se baπ puno “uËiti”
na tu temu. Pa ipak, ≈kolekta√ za Socijalni
fond  uvijek je veÊa od obiËne. Napominjem
da postoje ljudi koji imaju mnogo manje
od nas. Mi smo produæena ruka Boæja. Mo-
æda bi aneli mogli davati umjesto nas - ali
ako Bog bude morao njih slati, jao nama!

GC: Zaπto mislite da je bitno brinuti i za
potrebe ljudi koji ne pripadaju naπoj lokal-
noj crkvi, nego moæda nekoj drugoj crkvi
ili pak uopÊe ne pripadaju crkvi?

RuæiËka: Isus se zaustavio kod Sama-
rjanke, koja nije bila Æidovka. Bez obzira na
sve drugo, gdje je Ëovjek i kakav je, ako je u
potrebi, to je poziv za nas da pomognemo. 

Nije to neka pokvarena raËunica da Êe-
mo dobiti ako damo. Nego je blaæenije da-
vati nego primati. Moæeπ biti sliËan Isusu.

»ini mi se da je novac je najbolji poka-
zatelj razmjera neËijeg obraÊenja. Kad lju-
di doista vjeruju Bogu, onda mogu dati od
sebe. Ako ne vjeruju, onda dræe za sebe jer
se boje da neÊe imati kad im bude trebalo. 

GC: ©to biste poruËili ljudima u crkvi
koji joπ nisu razmiπljali o pomaganju kroz
Socijalni fond?

RuæiËka: Prije svega, rekao bih im da se
sjete obeÊanja - jer smo se za tu akciju svi
dogovorili. I nije kasno poËeti Ëiniti dobro.

GC: ©to biste poruËili svojim kolegama
koji joπ nisu razmiπljali o takvim davanjima?

RuæiËka: Mislim da imaju veliku odgo-
vornost jer nisu toliko krivi Ëlanovi koliko
oni koji su za njih odgovorni. Trebali bi se
pokajati i poËeti Ëiniti dobro.

Zar se nismo 
tako dogovorili?
Razgovor s pastorom Ladislavom RuæiËka 
iz Karlovca o potrebi brige za Socijalni fond



KuÊa Druπtva Prijatelja Biblije u Seve-
rinu na Kupi veÊ je tradicionalno mje-
sto odræavanja zimskog StruËnog akti-
va vjerouËitelja crkava reformacijske
baπtine. Ovogodiπnji susret, na temu
Interaktivno uËenje, odræan je u razdo-
blju od 30. 1. do 1. 2. 2004. godine.

Ovom se prigodom okupilo tridesetak
vjerouËiteljica i vjerouËitelja  iz cijele Hr-
vatske. Gost susreta i glavni predavaË bio je
Emlyn Williams iz Engleske. Profesor
Williams, uz mnogo topline i πarma, govo-
rio je o uËiteljskom pozivu, o vaænosti tog
rada, pozivajuÊi se pri tome na biblijski
tekst iz Jakovljeve poslanice 3,1. Naglasio je
da je posao vjerouËitelja pripremiti sljedeÊu
generaciju za djelo sluæenja te kako, podu-
ËavajuÊi mladi naraπtaj, sudjelujemo u mi-
jenjanju buduÊnosti. 

Pored predavanja imali smo jedan ogle-
dni sat vjeronauka, radionice i biblijsko
prouËavanje gdje smo podijelili svoja isku-
stva. Obzirom da su u pripremi novi vjero-
nauËni udæbenici, ovo je bila prigoda da se

upoznamo sa sadræajem udæbenika za prvu
godinu te da prokomentiramo prijedloge
sadræaja za ostale tri godine. Ako sve bude
teklo prema planu, u narednoj πkolskoj go-
dini radit Êemo po novom programu, s no-
vim udæbenicima. 

Meusobno smo se bolje upoznavali
dok smo zajedno molili, hrabrili se svjedo-
Ëanstvima ili pak uËili nove pjesme.

Bio je to lijep i blagoslo-
vljen vikend u snije-
gom prekrivenoj
prirodi. Iskori-
stili smo pri-
godu i za
sanjkanje,
grudanje i
πetnje uz
Kupu.

Veseli-
mo se slje-
deÊem ova-
kvom susretu.

Vesna Lovrec

…naziv je novog C- a koji vam omogu-
Êuje da pjevanjem uËite Boæju rijeË na-
pamet.

Ovih je 13 pjesama iznimno prikla-
dno za pjevanje kod kuÊe ili za pjevanje
s djecom zbog svojih veoma lijepih me-
lodija. Neke su pjesme posebno skladane
za djecu a kao tekstovna podloga ugla-
vnom su koriπteni biblijski stihovi.

Pjesme vas vode na glazbeno putova-
nje poËevπi od sunshine-reggaea,
calypsa, rocka i popa, preko raskoπno
orkestrirane snaæne balade sve do njeæne
uspavanke.

Na CD-u se nalaze i sve pjesme u
play-back izvedbi, kako bi svatko tko æe-
li mogao pjevati uz pratnju. Uz to nudi-
mo i pjesmaricu s notnim zapisom pje-
sama i akordima, koju je krasno i s
mnogo ljubavi ilustrirala umjetnica
Zdravka Kukec.

Pjesme je skladao Frank Bosch.
Vokali: Ljubica ZemunoviÊ, Iva Blaæek,
Lidija Edelinski, Martina Horvat, Andrea
Kerep, Daniela Kerep, Frank Bosch, Don
Newby, Franko CetiniÊ
Glazbenici: Kristina BjelopavloviÊ, Stani-
slav Majersky,Tabita Bell,Teofil Dereta,
Frank Bosch, Danijel KovaËeviÊ

Snimanje je vodio profesionalni 
glazbenik Don Newby.

CD 50 kn
Pjesmarica 

(spiralni uvez) 25 kn
CD i pjesmarica 70 kn

Informacije: 
Pjesma@post.htnet.hr  

tel. 01 3470160

U naπoj crkvi u Zagrebu imamo veÊi
broj tinejdæera. Svjesni smo izuzetne
vaænosti ovog æivotnog razdoblja kada
naπa djeca prelaze iz djetinjstva u svijet
odraslih. Svaka se obitelj s njime nosi
na svoj naËin, a u crkvi u pomoÊ priska-
Ëu vjerouËitelji i voe mladih. Prije ne-
koliko mjeseci odluËili smo udruæiti
snage i priznati Gospodinu koliko tre-
bamo njegovu mudrost i vodstvo.  

Od tada, svake treÊe srijede u mjesecu,
u RadiÊevoj 30 sastaju se majke tinejdæera
kako bi, udruæene, molile za svoju djecu.
Na putu odrastanja kojim kroËe naπa djece
izbori su veoma raznoliki, ponuda je sva-
kim danom sve veÊa i primamljivija. Naπa
je molitva da im Gospodin pomogne  pravo
izabirati, da sa πto manje modrica i rana na
duπi izaberu Kristov put. Baπ kao πto su ih
grlile naπe ruke dok su bili mali, tako æeli-
mo da ih sada grle naπe molitve te da ih
zaπtite od mnogobrojnih opasnosti.

Osim πto molimo, mi se majke i krasno
druæimo. Svaki put imamo neku temu ko-
ja nas potakne na razgovor i molitvu. Ra-
zgovaramo o razliËitim podruËjima æivota
koja su vaæna za naπu djecu (πkola, druπtvo,
izbor zanimanja, odnosi u obitelji, druπtvo,
spolnost…) Lijepo je vidjeti da i drugi ima-
ju iste radosti i sliËne brige i da to moæemo
meusobno podijeliti. Sve πto kaæemo na
naπem druæenju ostaje izmeu nas i kori-
stimo samo kao razlog za molitvu, bez pre-
priËavanja ili πirenja izvan grupe. Vrijeme
druæenja uvijek nam se Ëini prekratko te s
nestrpljenjem Ëekamo sljedeÊi susret. 

Dobrodoπao je svatko tko æeli podijeli-
ti s nama svoje iskustvo ili se prikljuËiti
molitvi.  

Vesna Lovrec
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Zagrliti molitvom

Fenomenalno
baπ je to…!

Susret vjerouËitelja 

Vaænost uËiteljskog poziva
“Uznastoj da staneπ pred Boga kao radnik koji se nema Ëega stidjeti.” 

2 Tim 2,15



»ini se da se Pastoralni centar u »akov-
cu pretvara u pravi konferencijski i
evangelizacijski centar. 26.10. odræano
je evangelizacijsko bogoπtovlje s temom
zahvalnosti, a govornik je bio pastor To-
ma Magda. 15.11. odræan je seminar sa
temom ≈Crkva - njezine karakteristike i
izazovi√. 

Govornik je bio pastor Christoph Müller,
koji je propovijedao i na redovitom mjese-
Ënom evangelizacijskom bogoπtovlju 16.11.
(u moguÊnosti smo ponuditi vam i tonske
zapise sa seminara: na jednom CD-u u MP3

formatu, ili na Ëetiri CD-a u WAV formatu).
14.12. odræana je boæiÊna proslava s podje-
lom darova za graanstvo »akovca, na kojoj
je pastor Æeljko Mraz propovijedao u prepu-
noj glavnoj dvorani Centra.

Ove godine odræan je od 18-25.1. semi-
nar na temu knjige Otkrivenja. Govornik je
bio teolog Botho Heinz, koji je usto propovi-
jedao i na evangelizacijskom bogoπtovlju
18.1. Meu redovitim zbivanjima odræavaju
se subotom sastanci mladeæi te utorkom sa-
stanci misijske skupine.

Pozivamo vas  na seminar namijenjen
pripremanju evangelizacije, koji Êe se odr-
æati u subotu, 28.2.2004. s poËetkom u 10
sati. Govornik Êe biti dipl. teolog Frieder
Trommer, koji je ujedno i direktor evangeli-
zacijske udruge ProChrist. Seminar je na-
mijenjen svim zainteresiranima, posebice
pastorima i crkvenim djelatnicima zaduæe-
nima za evangelizaciju. U oæujku (18-21.)
planiran je prijenos evangelizacije za mla-
deæ Jesus House, koja Êe se putem satelita
emitirati iz Berlina. Travanj je rezerviran za
Susret baptista Hrvatske (16-18.4.). Krajem
svibnja i poËetkom lipnja (31.5-6.6.) plani-

ramo veliku evangelizaciju s Ulrichom
Parzanyem, koji Êe propovijedati uæivo, kao
πto je to bilo i 2002. godine na evangelizaci-
ji ≈Gdje je Ëovjek?√

Kao πto znate, Pastoralni centar joπ uvi-
jek je u izgradnji. Velikim angaæmanom
braÊe iz NjemaËke, osnovan  je meunaro-
dni odbor, koji Êe brinuti o dovrπenju gra-
dnje, kao i hrvatski odbor i koordinacijsko
tijelo, koji Êe voditi raËuna o procesu dovrπ-
enja i odvijanju programa. Zahvaljujemo
svima koji u molitvama podræavaju ovaj ve-
liki projekt.

Ivica HorvatiÊ

Dugo vrijeme zajedniËkog sviranja i sluæenja na sluæba-
ma, krπtenjima, konferencijama, okruænim omladinskim
sastancima napokon je urodilo plodom. OdluËili smo
osnovati glazbenu grupu THE HARVEST, koja Êe, nara-
vno, nastaviti sluæiti istim tempom i istom svrhom, da
proslavimo naπeg Gospodina Isusa Krista.

I sam je Isus rekao da nas je malo, a
da je æetva velika. RijeË HARVEST na
engleskom upravo znaËi ÆETVA.
Evangelizacija je odatle vaæan
dio naπega poslanja za one
koji joπ ne poznaju Krista
kao Spasitelja. Nakon ne-
koliko odræanih koncerata
motivirani smo da radimo
joπ viπe, jer nas Isus na to
poziva.Tijekom ljeta se
oËekuje izdanje prvog
sluæbenog CD-a, a i
turneja, o Ëemu malo
viπe kad doe vrije-
me za to. Vjerujemo
da Êemo se jednog
dana vidjeti i u vaπoj
zajednici te vas molimo
da nas podræite svojim
molitvama.

Viπe o grupi na 
www.the_harvest.00freehost.com,
a svoja pitanja moæete slati na the_harvest@net.hr.

Siniπa Hamp
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Evangelizacijski centar

THE HARVEST

Radio Karlovac 106,9 i 102,1 MHz vrijeme emitiranja u 7.40 i 19.20 h
Radio Vitez-Laπva 91,3 MHz vrijeme emitiranja u 8.15 h 
Radio Banovina Studio Glina 99,1 Mhz vrijeme emitiranja ponedjeljkom u 19.45 h
Radio BraË 98,8 i 102,7 MHz vrijeme emitiranja u 07.25 i 19.45 h
Radio Mali loπinj Radio Jadranka 92,8 MHz vrijeme emitiranja u 7.50 i 16.50 h
Radio Travnik 88,3 i 89,9 MHz vrijeme emitiranja u 16 h
Radio PitomaËa 93,5 MHz vrijeme emitiranja nedjeljom u 8 h i srijedom u 18 h

Sedam minuta 
duhovne stvarnosti
Kruh naπ svagdaπnji, u izdanju Du-
hovne stvarnosti, mnogima je do-
bro poznato πtivo za osobnu pobo-
ænost bez kojega je teπko zamisliti
poËetak dana. No, mnogi ne znaju
da veÊ godinama ove jasne biblij-
ske istine mogu sluπati i na radij-
skim valovima. 1990. godine rodi-
la se ideja da se  na temelju teksta
iz Kruha naπeg svagdaπnjeg napra-
ve kratke radijske emisije. 

Emisija je dobila naziv “Sedam
minuta duhovne stvarnosti”, a emiti-
rala se svakog jutra na valovima ra-
dijske postaje ZapreπiÊ. Uslijedila je  i
kontakt-emisija u kojoj su jedanput
mjeseËno sluπatelji imali priliku do-
biti na  poklon neku od knjiga u
izdanju Duhovne stvarnosti. Sluπate-
lji su takoer mogli poslati adresu na
koju bi im redovito stizao Kruh naπ
svagdaπnji. 

Nakon radio ZapreπiÊa, po istom su
principu emitirane emisije na radij-
skim postajama Vrbovec, BraË, Karlo-
vac, Vitez Laπva, Travnik, Banovina, Pi-
tomaËa. Odnedavno se emisije emitira-
ju i na Radio Loπinju, i to na zamolbu
jednog od njegovih urednika. Emisije
se snimaju na CD i πalju na postaje, s
tim da svaka od njih ima svoju najavu.
Svaki sluπatelj koji æeli moæe poslati
adresu i dobiti Kruh naπ svagdaπnji.

Naæalost, radijske postaje ugla-
vnom naplaÊuju svaku minutu emiti-
ranja te je zbog nedostatka financija
prestalo emitiranje na ZapreπiÊu a ta-
koer i na  Vrbovcu. Svijetao primjer je
postaja Mali Loπinj, koja ne naplaÊuje
vrijeme. Ostale emisije sponzoriraju
razni sponzori ili lokalne crkve, dok
BraË uz, mnogo poteπkoÊa, sponzorira
sama Duhovna stvarnost.

Danica HrgoviÊ Kleπin  
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Konferencija BI-a i proslava 
5 godina postojanja

Pravo 
bogoπtovlje

KrπÊanski pisac A. W. Tozer opisao je bogosluæje kao “izgublje-
ni dragulj crkve” jer crkva danas poznaje “programe” i pozna-
je “podjele” oko bogosluæja i bogosluænog reda, pjevanja i do-
prinosa, ali nikako ne i blagoslove koje Biblija obeÊava onima
koji se predaju πtovanju Boga. VraÊanje na biblijske vrijednosti
stoga je presudno da naemo izgubljeni dragulj i svoju krπÊan-
sku sreÊu.

1. Bogosluæje je poziv. Nema bogosluæja bez Boæjeg pozi-
va. Bog traæi odnos ljubavi sa svojim narodom. Bez Boæjeg po-
ziva Ëovjek ne moæe odgovoriti Bogu. Zato je temelj svakog bo-
gosluæja Bog sam. Kad Boga πtujemo, ispunjavamo svrhu na
koju nas je pozvao Stvoritelj. Svaki poziv na bogoπtovlje ili bo-
gosluæje poziv je kojim nas Bog poziva da doemo k njemu.

2. Bogosluæje je i zapovijed. Ljubiti Boga vaænije je od sve-
ga drugog u æivotu krπÊana i ima prioritet u svemu.

3. ©tovanje je svrha Ëovjekova postojanja. »ovjek je stvo-
ren da slavi Boga (1 Pt 2, 9).

4. Iz svega gornjeg proizlazi da je πtovanje Boga naËin æi-
vota, a ne samo naπ odlazak na bogoπtovlje nedjeljom - iako je
to naravno vaæan dio æivljenja  kao πtovatelja. Poznat je primjer
redovnika brata Lorenza iz 17. st. Ëiji su zadaci bili da sprema
jelo i druge stvari za ostale redovnike u njegovu samostanu.
No, on taj posao nije smatrao poniæenjem, nego upravo naËi-
nom da sluæbom bude Bogu blizu. Ako πtujemo Boga svojim
æivotom, ako æivimo u njegovoj prisutnosti, svi su zadaci koje
obavljamo bogosluæje, ako ih obavljamo svjesni da nas Bog vi-
di. Tu misao vidimo i u 1 Sol 5, 17.

5. Bogosluæje je nutarnje i vanjsko. Stari je zavjet viπe
okrenut rijeËima koje izraæavaju vanjski stav bogosluæja, iako i
u Starom zavjetu Bog inzistira na  promijenjenom srcu i raska-
janom duhu. U Novome zavjetu joπ je viπe naglaπen nutarnji
vid bogosluæja - moliti se Bogu u Duhu i istini, bez obzira na
mjesto. To je stoga πto Duh Boæji prebiva u srcima vjernika. 

6. Bogosluæje je osobno i zajedniËko. Nema zajedniËkog
bogoπtovlja ako pojedinici ne πtuju Boga u svom svakodne-
vnom æivotu. No, bogosluæje nije “program” koji se odvija pred
naπim oËima. Naprotiv, ljudi koji vode slavljenje trebaju potica-
ti zajednicu i naÊi naËina da se zajednica πto aktivnije ukljuËi u
bogosluæje.

7. Bogosluæje je ujedno i okomito i vodoravno - ono se ti-
Ëe Boga, ali se tiËe i ljudi koji nas okruæju. Trebamo biti svjesni
Boæje prisutnosti na bogosluæju i tako se postaviti. Ali trebamo
biti spremni i na sluæenje drugima. Nema bogosluæja bez obzi-
ra prema drugim dijelovima Kristova tijela.

8. Bogosluæje je primanje i davanje. NeÊemo Boga slaviti
dostojno ako samo uzimamo. Moramo primiti od njega njegov
dar spasenja - ali i davati dalje njegove blagoslove. Primanje i
davanje najlakπe je opisati zahvalnoπÊu na koju nas Biblija stal-
no poziva. 

Bogosluæje 
- izgubljeni
dragulj crkve
Iz predavanja R. Mauweya na 
temu bogosluæja

Bog daje glazbu, i umjetnost opÊenito, da
bi nam pomogle bolje izraziti osjeÊaje i
pojmove koje rijeËima teπko izraæavamo.
U Bibliji nailazimo na mnoge primjere
glazbe u bogoπtovlju - od instrumentalne
do vokalne, od osobne do zborske. Glazba
je i danas moÊno sredstvo koje ispunjava
mnoge uvjete: Glazba povezuje velik broj
ljudi u zajedniËkom pjevanju i πtovanju
Boga. Glazba potiËe duhovni rast  tekstovi-
ma koji se stalno ponavljaju. Glazba pre-
nosi Boæju rijeË, moæe biti kanal za prije-
nos poruke spasenja i za evangelizaciju
ondje gdje rijeËi same teπko dopiru. Gla-
zba je πtovanje - zato se ne bi smjela kori-
stiti kao “intermezzo” dok obavljamo

neπto drugo na bogoπtovlju ili Ëek
proe vrijeme.

Glazba za bogoπtovlja treba biti 
tna: mora biti teoloπki ispravna, jer l
sto iz pjesama uËe teologiju. Tekst tr
vjeran Bibliji. Zato πto je sredstvo e
zacije i izraz naπeg πtovanja Boga, tre
ti da glazba bude πto izraæajnija i dotj

Glazba treba biti i dobro izabrana
Êi da glazbu Ëini mjeπavina elemenat
koju prepoznajemo kao stil, vaæno 
tekst usklaen sa onime πto posred
Presudno je vaæno da se stil i rijeËi n
No, kao i stil, i naËin izvoenja je va
moæe podvuÊi ili uniπtiti napor glazb

Ksenija

U Fuæinama je 30-31. 1. 2004. odræana peta po redu konferencija Baptist
stistuta, koja je ujedno bila i slavljeniËka, buduÊi da se napunilo pet godin
æbenog  poËetka ovog programa Saveza BC za sustavno biblijsko uËenje.

Tema konferencije ove je godine bila “Pravo bogosluæje”, a gost predavaË bio j
glazbe dr. Richard Mauwey, koji kao misionar IMB-a trenutno radi u Oradeai, Ru
Richard je svoj æivot posvetio poticanju ljudi na pjevanje “nove pjesme” Gospodinu
zaciji koja potiËe ljude s glazbenim i pjesniËkim talentom na stvaranje autohtoni
na slavu Bogu.

U konferenciji je sudjelovalo Ëetrdesetak polaznika BI-a i gostiju koji su uæival
poj zimskoj prirodi Gorskog kotara, izvanrednoj dobrodoπlici domaÊina Hope Cen
na Ëelu s Jadrankom Dereta te nadasve u zajedniπtvu oko vrlo poticajne Boæje rije

Prava glazba za bogoπtov
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Svake godine u jednoj od europskih zemalja Ëla-
nica Europske baptistiËke federacije (EBF) odr-
æava se godiπnja konferencija za voditelje rada s
mladima i djecom. 2004. godinu pamtit Êe Sr-
bija kao zemlja domaÊin i grad Novi Sad, koji je
od 16-21. sijeËnja ugostio tridesetak sudionika
iz πesnaest europskih zemlja. Hrvatsku su pred-
stavljale Svjetlana Mraz i Senka FlorjaniÊ.

Mora li crkva biti dosadna? 
Tema ovogodiπnjeg okupljanja bila je ≈Moæemo li
naπe crkve prilagoditi kulturi danaπnje  mladeæi i
djece; moæemo li u svojim crkvama naÊi mjesta za
danaπnju mladeæ i djecu?√ Vrlo izazovna i aktualna
tema Ëinila se preteπkom i prezahtjevnom da bi
odgovor uslijedio makar i nakon viπednevne konfe-
rencije. Predavanja ne temu Crkva i mladi/djeca i
Djeca/mladi i crkva, koja je odræao Nick Nedelchev
iz Sofije, Bugarska, otvorila su mnoga pitanja; pri-
mjerice: πto je uzrok generacijskog jaza i πto Ëini-
mo da ga premostimo, ili: moæe li izgovor ≈crkva
je dosadna√ biti uvjerljivim razlogom zaπto mladi
ne posjeÊuju crkve, ili: bavimo li se samo poduËa-
vanjem mladih ili ih prihvaÊamo kao relevantne
subjekte; kako sprijeËiti duh pesimizma postmo-
dernistiËkog trenutka; treba li crkva pratiti trendo-
ve doba u kojem æivi, Ëemu crkva itd.

U svakodnevnim okupljanjima u malim skupi-
nama, razgovorima i neformalnim druæenjima iz-
mjenjivana su iskustva, zamisli, nove ideje; analizi-
rani su pokuπaji i promaπaji u uËinjenom do sada i
promiπljalo kako dalje. Dakako, mnoga su pitanja
ostala bez odgovora i rjeπenja, ali je ipak iznjedre-
na zajedniËka misao: crkva vapi za promjenom;
Ëlanovi crkve moraju poËeti æivjeti ono πto vjeruju.

Bogatstvo razliËitosti
Sudionici su imali priliku prezentirati rad s mladi-
ma i djecom u svojoj zemlji, πto su i uËinili na naj-
razliËitije naËine, koristeÊi se suvremenom tehno-

logijom i medijima.Takve prezentacije svima uveli-
ke pomaæu jer se vidi tko πto radi, kako, koje mje-
sto imaju mladi u crkvi i druπtvu u svojoj zemlji, s
kojim se problemima najËeπÊe susreÊu i sliËno.
Predstavljanje rada s mladima i djecom u Hrvat-
skoj privuklo je opÊu pozornost: atraktivni slikovni
zapis o aktivnostima mladih u klubu u BC Zagreb,
na »inti i Fuæinama, popraÊen glazbom u ritmu
ska-punka (skupina ≈The Seekers Planet√) i neza-
obilaznim propagandnim materijalima naπe pre-
krasne obale i otoka, koje su svi oduπevljeno lista-
li. Rad s djecom prezentiran je posebno i kroz rad
i aktivnosti Druπtva prijatelja Biblije.

U radnom dijelu konferencije sudionici su upo-
znati s aktivnostima i radom EBF-a, podruËje rada
mladi i djeca, radom Odbora u proteklom manda-
tu te proraËunom; izabrano je novo vodstvo i pla-
nirana godiπnja konferencija za sljedeÊu godinu.

Zanimljiv je bio susret s lokalnim baptistiËkim
crkvama u BaËkom Petrovcu, Aradcu i Novom Sa-
du, Ëiji smo gosti bili na nedjeljnom bogoπtovlju te
nacionalnoj veËeri, koja je zapoËela razgledanjem
Teoloπkog fakulteta (bivπa BT©), upoznavanjem ra-
vnatelja Duπana PopadiÊa, koji je odræao kratak
govor o povijesti ©kole/Fakulteta, i veselijim mo-
zaiËnim programom u prostorijama BC Novi Sad.

Nezaobilazno upoznavanje grada pamtit Êe se
po prekrasnom pogledu s Petrovaradinske tvrave
na grad na Dunavu.

Poseban gost konferencije bio je glavni tajnik
BWA (Svjetski savez baptista) za rad s mladima i
djecom Emmet L. Dunn, koji je podnio kratko iz-
vjeπÊe o radu s mladima na svjetskoj razini, doga-
anjima tijekom  2004. i 2005.godine, te pota-
knuo na entuzijazam u radu s mladima i djecom.

Konferencija je tradicionalno zavrπila VeËerom
Gospodnjom na neobiËan i kreativan naËin, gdje
smo ujedinjeni u Gospodinu i jedni s drugima, os-
vjeæeni i osnaæeni  uæivali u Boæjoj blizini.

Senka FlorjaniÊ
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©to bogosluæje jest...
Prema krπÊanskom filozofu Sørenu 
Kierkegaardu bogosluæje je nalik 
kazaliπnoj predstavi na kojoj je jedini
gledatelj Bog, gdje su akteri svi ljudi 
u crkvi, a crkveni radnici su πaptaËi..
Bogosluæje nije kad πaptaË obavlja 
sve glumaËke uloge, a crkva sjedi u
gledaliπtu.

Bogosluæje nije...
Nogometna utakmica na kojoj viπe 
tisuÊa ljudi potrebni tjelovjeæbe sjede
na tribinama i navijaju za onih 22 na
terenu koji trebaju odmora...

Neka naËela za 
oblikovanje bogoπtovlja
• Bogoπtovlje treba planirati.To ne
sprjeËava Duha Svetoga da djeluje,
Naprotiv, on Êe lakπe djelovati kroz
nas ako smo spremni,
• Poticati svijest da Bog vodi naπe
bogoπtovlje, bez obzira na naπe pri-
preme,
• Naπe bogoπtovlje je prihvatljivo 
Bogu jer Krist poput velikog sveÊenika
za nas posreduje,
• Krist se treba proslaviti, a ne ljudi.

Neka naËela za odabir 
glazbe za bogosluæje
• Ne biraj ono πto ti se svia, nego
ono πto najbolje sluæi svrsi,
• Budi otvoren za raznolikost stilova:
Bog je bogat u svojoj raznolikosti i on
voli sve stilove glazbe. Crkva mora
prepoznati sluæi li glazba koju koristi
doista ljudima u crkvi ili ih sprjeËava
u πtovanju Boga,
• Odabrani stil mora dobro prenositi
istinu, kao πto je Krist u svome Utje-
lovljenju savrπeno prenio Boæju rijeË,
• Treba izbjegavati stilove koji potiËu
na tjelesnost i nekrπÊansko æivljenje,
• Glazba treba biti kvalitetna; ne 
smije se ærtvovati zbog suvremenosti,
• Glazba treba podcrtati jedinstvo
Ëlanova u crkvi - to znaËi da se treba
koristiti glazba koja govori svim Ëla-
novima crkve; odnosno, izboru glazbe
valja pristupati kroz molitvu i voljom
za suradnju.

Europska perspektiva
EBF-ova Konferencija za voditelje rada s djecom 
i mladima, 16-21. 1. 2004. Novi Sad, SICG

tiËkog in-
na od slu-

je profesor
umunjska.
u u organi-
ih pjesama

i u prelije-
ntra Fuæine
Ëi.

lje
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≈Da svi jedno budu!√ - molio je Isus za
sve one koji u njega vjeruju. Mnoge je
njegove tiπtila i boljela opÊa razjedinje-
nost i meusobna odvojenost krπÊana.
Kao da smo postali ravnoduπni prema
ovoj jasnoj Isusovoj molitvi u Evanelju
po Ivanu 17, 20-23. Kao da moæemo
imati manje braÊe i sestara nego πto
naπ nebeski Otac ima djece. Kao da nam
nije stalo ni vaæno prepoznati ih i u dru-
gim crkvama.

©to da se Ëini u toj tuænoj situaciji? Haj-
demo na molitvu! I tako je godine 1908. odr-
æana prva Molitvena osmina za jedinstvo
krπÊana. Otada svake godine od 18 - 25. sije-
Ënja okupljaju se diljem svijeta krπÊani raznih

konfesija kojima na srcu leæi jedinstvo. U Hr-
vatskoj je prije dvadeset godina otpoËeo u tom
tjednu molitveni hod po crkvama koje su za
takvu inicijativu bile otvorene. VeÊ 20 godina
krπÊani grada Zagreba hodaju iz jedne crkve u
drugu tijekom tih osam dana i zajedniËki mo-
le za jedinstvo krπÊana.  Molitveni susreti or-
ganiziraju se u razliËitim crkvama prema nji-
hovim vlastitim bogoπtovnim tradicijama, a
prema zadanoj temi i biblijskim predloπcima.
Ove jubilarne godine tema je bila ≈Mir vam
svoj dajem√.  U toj su molitvi u Zagrebu su-
djelovale sljedeÊe crkve: BaptistiËka, Evange-
liËka, Evaneoska, Makedonska pravoslavna,
Reformirana, RimokatoliËka i Srpska pravo-
slavna, a domaÊini su susreta bile Rimokato-

liËka (18.sijeËnja), EvangeliËka (22.sijeËnja),
BaptistiËka (23.sijeËnja) i Srpska pravoslavna
(25.sijeËnja). Osim u Zagrebu molilo se i u
Bjelovaru, Sisku, Karlovcu i Krapini, a i u
Splitu, Rijeci, Zadru, Poæegi i GospiÊu. Eku-
menski odbor grada Rijeke organizirao je tri-
binu na kojoj su svoja izlaganja odræali Boris
Peterlin i Anela JeliËiÊ, profesorica s Teologi-
je u Rijeci, a moderator je bio Giorgio Grlj.

Evo  nekoliko dojmova s tih zajedniËkih
molitvenih slavlja, kako ih prenosi ≈Glas
koncila√ u nekoliko brojeva, a i u Ëlanku pod
naslovom ≈Pobijedili su otvorenost, povjere-
nje i zajedniπtvo√:

≈Uvjeren sam da je iskljuËivost pojedine
crkve nespojiva s Isusovom ljubavlju na kri-

æu koja je zagrlila svakog Ëovjeka i ekumeni-
zam je gajenje upravo takve pripadnosti Isu-
sovoj Crkvi.√ ( Antun ©kvorËeviÊ, biskup Ri-
mokatoliËke crkve)

≈Ovi naπi ekumenski molitveni susreti
su upravo takvi od Boga blagoslovljeni, mi-
losni trenuci u kojima i mi moæemo doÊi k
sebi i shvatiti kako je imperativ naπega
krπÊanskog danas i sutra poÊi k Ocu, a to
znaËi poÊi jedni ususret drugima. Podjela
meu krπÊanima je naπ veliki grijeh, a sabla-
zan za one koji ne vjeruju. Nije li doπao Ëas
da gradimo jedinstvo Crkve na meusobnoj
ljubavi, da tako ispunimo zadaÊu da se po
nama πiri mir Kristov? √  ( Vlado KoπiÊ, bi-
skup RimokatoliËke crkve)

≈Jedinstvu se pridonosi u ljubavi prema
Bogu. Pravi iskreni vjerujuÊi ljudi, kao kod
braÊe katolika, braÊe protestanata, koji zai-
sta vjeruju u RijeË Boæju, u Sveto Pismo, u
ono πto Ëitamo iz svetog Evanelja, ja vas
uvjeravam da je to svako Ëisto srce koje iz
dna duπe znade iznijeti pravu vjeru, pravu
ljubav prema bliænjemu svome.≈  (Marinko
JuretiÊ, protojerej Srpske pravoslavne cr-
kve)

≈Vaæno je da svatko osobno doe bliæe
Gospodinu Isusu Kristu i da doæivi svoje
obraÊenje. Molitva treba biti poticaj crkva-
ma da ispune svoje proroËko poslanje u
druπtvu. Molitva treba biti za jedinstvo svih
crkava, za mir, da svijet da bude bolji i da
naπe svjedoËanstvo bude πto jasnije.√  (Æelj-
ko Mraz, glavni tajnik Saveza baptistiËkih
crkava)

≈Ne treba tajiti da su vienja æeljenoga
jedinstva i putova do toga jedinstva u razli-
Ëitim Crkvama joπ popriliËno razliËita, ali
sve krπÊanske konfesije i denominacije sla-
æu se u jednome: jedinstvo se ne moæe
uspostaviti bez Boæje pomoÊi , bez djelova-
nja Duha Svetoga, bez obraÊenja srdaca, bez
≈duhovnog ekumenizma√. Premda je ono
πto krπÊane povezuje veÊe od onoga πto ih
razdvaja, razlike i uzajamne otuenosti ipak
su se duboko ukorijenile u naËin æivota
krπÊana te oËvrsnule, tako da su ekumenska
nadanja koja se temelje samo na uzdanju u
ograniËene ljudske snage i sposobnosti obi-
Ëno povod ≈ekumenskom pesimizmu√.
Stoga se ≈ekumenski optimizam√ hrani
molitvenom povezanoπÊu s Bogom, koja
otvara krπÊanska srca njegovu ujedinitelj-
skom djelovanju.

BuduÊi da je za jedinstvo svojih uËenika
prvi molio Gospodin Isus Krist, krπÊani za
vrijeme sijeËanjske molitvene osmine Ëine
upravo ono πto trebaju Ëiniti ako su krπÊa-
ni, Kristovi uËenici: oni mole za meuso-
bno jedinstvo, za isto ono jedinstvo za koje
je molio i Isus Krist, na kojega se svi krπÊa-
ni pozivaju.√  (Jure ZeËeviÊ, tajnik VijeÊa za
ekumenizam i dijalog Hrvatske biskupske
konferencije)

Ovome stvarno nije potrebno niπta do-
dati, veÊ i dalje, i nakon Molitvene osmine
ustrajno moliti i traæiti putove zajedniπtva i
jedinstva meu onima koji su njegovi, iako
pripadaju razliËitim krπÊanskim crkvama i
zajednicama.

Nela Horak Williams

Bliæe Bogu 
- jedinstvom
molitvena osmina za jedinstvo krπÊana
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U æivopisnom njemaËkom gradiÊu na Rajni
- Andernachu, gdje provodi svoje umirovl-
jeniËke dane, posjetili smo Franju Klema .
Mnogim vjernicima diljem Hrvatske ovo je
ime dobro poznato i veÊ sam njegov spo-
men pokrenut Êe bujicu uspomena. No,
zbog onih mlae æivotne dobi ili pak
kraÊega krπÊanskog staæa, podsjetimo se
zajedno. 

Premda su nam rekli da ga previπe ne
zamaramo jer je dosta slaba zdravlja, naπ
posjet se oduæio na puna dva sata. Bio je to
izniman razgovor, usudila bih se reÊi goto-
vo: sveti trenuci. Ispreplitala se proπlost i
sadaπnjost, govorilo se o nadi u buduÊnost.
Sluπali smo zanimljive zgode iz bogatog
pastoralnog iskustva, potom priËali o crk-
vama i ljudima danaπnjice. Svaki put kada
smo spomenuli da neka crkva dobro napre-
duje, ili da je negdje otvorena nova crkva,
zaËuli smo: ≈To je dobro, jako dobro.√
Dok smo tako razgovarali, imali
smo priliku vidjeti osmjeh na
licu i sjaj u oku. Lagana sjenka
tuge preπla je licem tek u jed-
nom trenutku: √Æao mi je πto
ne mogu viπe duboko misliti
i pisati…volio bih joπ do-
prinijeti…√ No, ubrzo se
ponovo osmjehnuo i postavio
novo pitanje koje odraæa-
va iskreno zani-
manje za sa-
daπnjost.  

Svjetlana
Mraz

Susret sa æivom legendom

Kao i mnogih godina do sada, vjernici baptistiËkih crkava u
Hrvatskoj, godinu su zapoËeli zajedniËkim tjednom molitve.
Ovogodiπnji je Molitveni tjedan trajao od 5. do 11. sijeËnja, a
voen je prema programu ≈Sluæiti svijetu?√, koji je pripremi-
la Ksenija Magda. 

Tijekom Molitvenog tjedna vjernici su promiπljali o poslanju crkve
i pojedinaca koji ju Ëine, svijetu u kojemu æive. Ako je crkva Ëamac, a
svijet more, onda bi crkva trebala biti Ëamac na moru, rekao je netko.
Ne Ëamac pun vode - jer on tone. NajËeπÊe se dogaa da su u toj priËi
naπe crkve Ëamci na suhom, a puni vode. Kako se crkva treba postavi-
ti prema “svijetu” koji je okruæuje i u kojemu ima svoj zadatak?

Kao πto je to uobiËajeno, vjernici su svaki dan imali prilike moli-
ti za sebe u svjetlu odreene teme, za lokalnu crkvu kojoj pripadaju
te za ostale crkve SBC u RH. Takoer je mnogo vremena posveÊeno
molitvi za druπtvene probleme koji nas okruæuju, poput veoma
oËitog nedostatka vjere, individualizma, materijalizma, a takoer i za
probleme kao πto su zlostavljanje i ovisnosti, a osobito meu na
mladima. 

Osim molitve, koja je bila primarni cilj ovih susreta, uvedena je
praksa da se svake godine jednu od crkava podræi i materijalno. Ove
je godine sakupljan novac za pomoÊ baptistiËkoj crkvi u MoπÊenici,
koja obnavlja postojeÊu zgradu.

IBA 

Franjo Klem, baptistiËki pastor, nastavnik,
teolog i spisatelj. Rodio se 1916. godine u
Bosanskom Brodu, a πkolovao u Osijeku,
Zagrebu i naposlijetku Budimpeπti. Djelo-
vao je kao pastor baptistiËkih crkava u Za-
grebu (1945-1947), Daruvaru (1947-
1956), Sisku (1956-1958) i Rijeci (1958-
1967). Istodobno je bio angaæiran kao nas-
tavnik na BaptistiËkom teoloπkom semi-
naru, osnovanom 1954. godine. Od 1968 -
1975. punovremeno je angaæiran kao nas-
tavnik  te potom (1971-1974) i kao rav-
natelj BaptistiËke teoloπke πkole u Novom
Sadu. 1975. godine iselio je u NjemaËku
gdje je sve do umirovljenja bio zaposlen kao
duπobriænik meu iseljenicima s podruËja
bivπe Jugoslavije.

F. Klem viπe je godina obnaπao vodeÊe
sluæbe u tadaπnjem Savezu baptistiËkih
crkava u Jugoslaviji (omladinski tajnik,

tajnik i generalni tajnik), a takoer je
bio i Ëlanom radnih tijela Europske

baptistiËke federacije (Euro-
pean Baptist Federation). Ti-
jekom svoga sluæbovanja ob-
javio je brojna djela, prijevode
i napise u domaÊoj i stranoj
baptistiËkoj periodici  te

suraivao i u svjetovnom tisku.
Izdao je i nekoliko udæbenika-

skripata za potrebe bap-
tistiËkih studenata.

Vaæniji su mu
radovi:
KrπÊanski
ABC
(1957),
Nedjeljne

pouke (nekoliko nedatiranih priruËnika u
50-im godinama), Historija baptista I.
(1962), Eklesia (Doktrina o crkvi) i  Crkva
sada … i u buduÊnosti (1974), Pripreme za
evangelizaciju I i II, KrπÊanska etika. Ured-
nikom je poslijeratnih baptistiËkih crkvenih
pjesmarica Duhovne pjesme (1951. i
1966.), kao i ilustrirane monografije Zaπto
da se krstim? KrπÊansko krπtenje prema
Novom zavjetu (1972). U zborniku Euro-
pean Baptists Today (Ur. J. D. Franks; Rüsch-
likon-Zürich, Baublatt, 1952) objavljen je
njegov povijesni esej o poËecima baptizma
na juænoslavenskom podruËju (Yugoslavia,
str. 86-92). BaveÊi se i knjiæevnim radom,
publicirao je nekoliko novela i dva romana:
On i ostali πegrti (1975), te 1977. u SAD-
u (Valley Forge PA, Judson Press): Persecut-
ed but not Forsaken: the story of a church
behind the iron curtain (potonje izdanje pod
pseudonimom ‘Pastor Nicoli’). 1945.
ureivao je u Zagrebu, zajedno s J. Ho-
rakom i I. BistroviÊem, baptistiËki Ëasopis
RijeË mira, a od 1959-1961 u Rijeci je
urednikom Glasnika - tadaπnjega sluæbenog
baptistiËkog glasila.

F. Klem se, pored dr. Josipa Horaka i
kasnije, dr. Branka Lovreca, ubraja meu
najistaknutije vodeÊe baptistiËke djelatnike
poslije Drugoga svjetskog rata u tadaπnjoj
Jugoslaviji. Uza svoj pastoralni, nastavniËki
i teoloπko-spisateljski rad, znaËajan je i kao
utemeljitelj i organizator baptistiËkog
crkvenog rada u veÊim hrvatskim gradskim
srediπtima (Sisak, Rijeka), te kao pokretaË i
nositelj brojnih crkvenih programa i inicija-
tiva πireg karaktera meu hrvatskim i ju-
goslavenskim baptistima.

Sluæiti svijetu?



Javna prezentacija 
U srijedu 11. veljaËe 2004. u prostoru Male vijeÊnice
Grada Rijeke odræana je javna prezentacija projekta
novog Pastoralnog centra “RijeË i æivot” na Gornjem
Zametu. Uz investitora BaptistiËku crkvu Rijeka o
novom Pastoralnom centru govorio je ing. Sran
©kunca iz “Gradskog odjela za urbanizam, ekologiju
i gospodarenje zemljiπtem” te arhitekt g. Duπan
KostiË, autor projekta, a prikazana je i video-
prezentacija. Skup je pozdravio rijeËki gradonaËelnik
mr.Vojko Obersnel, koji je izrazio zadovoljstvo πto Êe
se ovom novom sakralnom graevinom dati joπ
jedan doprinos kvalitetnijem æivljenju u gradu koji je
poznat po svojoj multikulturalnosti i ekumenskim
inicijativama.

Rad na pripremi izgradnje trajao je punih devet
godina. Tijekom tog vremena trebalo je obaviti
pripremne radnje oko otkupa zemljiπta, sreivanja
prostornih planova, ali i niπta manje zahtijevan posao
projektiranja objekta. Arhitekt Duπan KostiË d.i.a.,
poπao je od starozavjetne ideje πatora kao mjesta
susreta Boga i Ëovjeka i ljudi meusobno. Cjelokup-
no je arhitektonsko rjeπenje izraz baptistiËke teologi-
je i prakse.

Polaganje kamen temeljca
U nazoËnosti velikog broja vjernika, uzvanika i gosti-
ju na gradiliπtu novog Pastoralnog centra “RijeË i æiv-
ot” 21. veljaËe 2004. godine poloæen je kamen
temeljac. RijeË je o objektu koji gradi BaptistiËka crk-
va Rijeka u suradnji s “Meunarodnim centrom za
æivot” radi zadovoljenja kako svojih potreba tako i
potreba πire vjerniËke zajednice.

SveËanosti polaganja kamena temeljca nazoËili
su Ëelnici Grada Rijeke, predstavnici drugih vjerskih
zajednice te vjernici baptistiËkih crkava pristiglih iz
zemlje i inozemstva kako bi svojom nazoËnoπÊu
uveliËali taj vaæan trenutak u æivotu rijeËkih baptista.

Skupu su se obratili rijeËki gradonaËelnik mr.Vo-
jko Obersnel, izaslanik rijeËkog nadbiskupa i mitro-
polita msgr.dr. Ivana DevËiÊa msgr. Dinko PopoviÊ,

ujedno i kao predsjednik Ekumenskog odbora grada
Rijeke. U ime Protestantskog evaneoskog vijeÊa
govorio je prof. Mladen JovanoviÊ, a u ime sestrinskih
crkava iz inozemstva  John Thomas, kojeg s rijeËkom
crkvom vezuje dugogodiπnje prijateljstvo iskovano ti-
jekom mnogih humanitarnih putovanja iz Walesa za
najteæih dana ratnih stradanja Hrvatske. Iz RijeËi
Boæje je propovijedao predsjednik Saveza baptisti-
Ëkih crkava  Toma Magda, a kamen temeljac su,
nakon Ëitanja povelje, poloæili poËasni predsjednik
SBC u RH dr. Branko Lovrec, predsjednik SBC u RH
Toma Magda te Giorgio Grlj, pastor BC Rijeka.

Glavni izvoaË radova rijeËka tvrtka Novotehna
obvezala se ugovorom prvu fazu izgradnje objekta
okonËati u 180 radnih dana.

IBA
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»akovec
U »akovcu je 23. 11. 2003. godine odræana
sveËanost uvoenja u sluæbu Damira PintariÊa
kao pastora u BC Betanija. Tom je prigodom
predsjednik SBC u RH Toma Magda propovijedao
a potom molio za novog pastora  i njegovu obitelj.
Nakon sveËanog bogosluæja, predsjednik se upoz-
nao s radom Vala evanelja, udruge  koja djeluje
u zgradi crkve. Poslije ruËka uslijedio je  sastanak
s Odborom BC Betanija, gdje se u neformalnom
razgovoru upoznalo predsjednika Magdu s aktu-
alnostima crkve.
Tijekom poslijepodneva Magda je posjetio Prelog,
gdje je Damir PintariÊ veÊ otprije angaæiran u
radu baptistiËke crkve.

IBA

Virovitica
20.12. 2003. godine u Virovitici  je upriliËena
podjela darova za djecu. BuduÊi da je bilo mnogo
zainteresiranih i pozvanih, organizirana su dva
bogosluæja, na kojima je sudjelovalo oko 350
djece s roditeljima. Pored programa koji su
priredili mladi iz BC Virovitica, na oba je bo-
gosluæja propovijedao Toma Magda, predsjednik
SBC u  RH.

IBA

Duga Resa
U Duga Resi je takoer u tijeku gradnja novog
molitvenog doma. Veliki dio radova je veÊ
napravljen. Sanirano je zemljiπte koje se naslanja
na postojeÊu obiteljsku kuÊu, iskopani su temelji,
podrum i postavljena prva deka. Ostaje zidanje
prizemlja i potkrovlja. 17. sijeËnja 2004. godine
Duga Resu je posjetio Toma Magda, predsjednik
SBC u RH te zajedno s pastorom RuæiËkom  i bra-
tom Turkaljem i SeËenom pregledao gradiliπte.

BoraveÊi u tom kraju,Toma Magda je u ned-
jelju 18. sijeËnja posjetio crkvu u Severinu na
Kupi, gdje je propovijedao na jutarnjem bo-
gosluæju, a naveËer je sudjelovao na zajedniËkom
bogosluæju s VeËerom Gospodnjom u Karlovcu.

IBA

Varaædin
4. veljaËe 2004. godine BC Emanuel u Varaædinu
posjetili su Toma Magda, predsjednik  i Æeljko
Mraz, glavni tajnik SBC u RH. Nakon zajedniπtva
s cijelom zajednicom na bogosluæju, zadræali su se
u razgovoru s vodstvom ckrve. Tom su prigodom
saznali koje se sve aktivnosti dogaaju u Varaæd-
inu a vezane su uz BC Emanuel. BuduÊi da se rad
baptistiËke crkve u tom gradu joπ uvijek moæe
nazvati pionirskim, bilo je ohrabrujuÊe vidjeti
napredak. BC Emanuel osobito je aktivna u radu
s mladima, koji se redovito okupljaju u posebno
ureenom klubu, a takoer je ukljuËena u rad
udruge za krπÊansko savjetovanje Nada za æivot.

IBA

Iz naπih zajednica

Promjene u Osijeku

25.01.2004. godine u BC Osijek  je odræano bogo-
sluæje na kojemu se crkva oprostila od dosadaπnjeg
pastora i pozdravila novi pastorski par.Toma Magda
je zajedno sa suprugom Ksenijom sluæio osjeËkoj za-
jednici i cijeloj IstoËnoj Slavoniji od 1. 9. 1987. U ime
zajednice prikladnim se rijeËima zahvalio V. Borovac,
a molitvu je predvodio J. Arvaj. Obitelj Magda i dal-
je ostaje u Osijeku, a Toma Magda u potpunosti Êe se
posvetiti pastorskoj sluæbi  na podruËju cijele Hrvat-
ske kao Predsjednik SBC u RH.

Molitvu za novi pastorski par, Lukea i Silviju Sea-
mon predvodio je Darko Paluh.

Ovo je prvi sluËaj u praksi naπih crkava da u pas-
torsku sluæbu ravnopravno ulazi braËni par  - Luke je
pastor crkve, a Silvija pastor za mlade. BraËni par
Seamon je ovoga ljeta zavrπio svoje obrazovanje na
Evaneoskom teoloπkom fakultetu u Osijeku: Silvija
je diplomirala na Ëetverogodiπnjem studiju teologije,
dok je Luke magistrirao.

Joπ tijekom studentskih dana oboje su bili aktivno
ukljuËeni u rad BC Osijek, a takoer i u rad s mladi-
ma na kampovima koje organizira SBC u RH.

IBA

Izgradnja Pastoralnog centra u Rijeci
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Hrvatski direktor 
u Institutu Keston 
u Oxfordu
1. listopada 2003. god. dr. Davorin Peterlin preselio
je u Oxford u Velikoj Britaniji, gdje je preuzeo novi
posao kao direktor Instituta Keston i znanstveni
akademski djelatnik na  Fakultetu Regent’s Park .

Insitut Keston osnovao je 1969. god. Michael
Bourdeaux. Keston prouËava odnos bivπih i posto-
jeÊih komunistiËkih dræava prema vjerskim zajedni-

cama kao i meureligijske odnose u tim zemljama.
Keston izdaje dva Ëasopisa te ima vrijedan arhiv s
tisuÊama dokumenata, takozvanih samizdat izdanja,
uglavnom iz bivπeg Sovjetskoga Saveza, koje su ta-
moπnji krπÊani potajice tiskali. Kao centar za
prouËavanje krπÊanstva pod komunizmom, Keston
danas uspostavlja ËvrπÊe veze sa SveuËiliπtem u Ox-
fordu.

Regent’s Park baptistiËki je teoloπki fakultet os-
novan je 1810. god. 1937. god. preseljen je iz Lon-
dona u Oxford a 1957. godine postao je punopravni
dio SveuËiliπta. Velik dio studenata teologije
SveuËiliπta studira upravo na njemu.

IBA 

Zahvala na suradnji
2003. godina ostat Êe  zapamÊena kao godina u
kojoj je, izmeu ostalih, potpisan i  Ugovor izmeu
Vlade Republike Hrvatske i Saveza baptistiËkih
crkava u RH.Ovo je rezultat viπegodiπnjeg rada i us-
pjeπne suradnje s tadaπnjim Predsjednikom Komisi-
je za odnose s vjerskim zajednicama gospodinom
Goranom GraniÊem. Na kraju njegova mandata u
prosincu 2003. godine, gospodina GraniÊa su pos-
jetili  predstavnici SBC u RH Toma Magda i Æeljko
Mraz, zahvalivπi mu na doprinosu u prepoznavanju
i poboljπanju uvjeta za djelovanje manjinskih vjer-
skih zajednica.

Tom su prigodom pred-
stavnici SBC u RH gospod-
inu GraniÊu predali sliku
≈Iskorak√ djelo akadem-
skog slikara Vladimira
MihokoviÊa, pastora BC
©ibenik, koja na svoj
naËin simbolizira
dosadaπnju
suradnju.
IBA   

IN MEMORIAM
Slavko Blaæek (1929-2004)
PoËetkom ove godine svoj je ovozemaljski put dovrπio Slavko
Blaæek. Joπ kao mlad student teologije ugradio je svoj nesebiËan
i pregalaËki rad u poËetke rijeËke i karlovaËke BaptistiËke crkve.
Sredinom pedesetih godina proπloga stoljeÊa bio je meu prvim
Ëlanovima BaptistiËke crkve u Rijeci, a sredinom πezdesetih ta-
koer je jedan od osnivaËa BaptistiËke crkve u Karlovcu.

Roen je u Sreanima pored Daruvara 26.05.1929., a
1954/1955. pohaa BaptistiËki teoloπki seminar u Zagrebu i

Daruvaru, u prvoj generaciji baptistiËkih i ostalih protestantskih studenata s podruËje negdaπnje Ju-
goslavije. Koncem 1955. dolazi u Rijeku, gdje u suradnji sa svojim studentskim subratom  Nikolom
KneæeviÊem djeluje na ustroju BaptistiËke crkve koja se okuplja u iznajmljenoj dvorani EvangeliËke
crkve, u podrumu Deæmanove 3. »lanom je prvoga odbora rijeËke BaptistiËke crkve, zaduæen za taj-
niËke poslove i vodstvo Nedjeljne πkole. Po potonjoj je sluæbi i danas upamÊen kod nekih svojih ne-
gdaπnjih uËenika. Rijeku napuπta koncem 1958., nakon dolaska prvoga punovremenog pastora Fra-
nje Klema.

1962.g. vjenËa se s Hildom Lehotsky. Dobili su troje djece: Anitu, Danijela i Momira. 1964. do-
seljuju se u Karlovac, pridruæujuÊi se u poËetku postojeÊoj BaptistiËkoj crkvi u Dugoj Resi.Ondje Slav-
ko povremeno sluæi kao propovjednik. 1965. kupuju kuÊu u tadaπnjoj ulici Lole Ribara 81, gdje je i
ureena prostorija za crkvena okupljanja, koja je sveËano otvorena o BoæiÊu 1965. KarlovaËka Ba-
ptistiËka crkva djeluje na ovoj lokaciji do 1969., a nakon toga se i S. Blaæek povlaËi iz aktivnoga cr-
kvenog rada.

Njegova pok. supruga Hilda (1932-2001) bila je dugi niz godina neposredno ukljuËena u cr-
kveni rad kao uËiteljica, spisateljica i jedna od predvodnica æenskoga baptistiËkog rada u negdaπnjoj
dræavi, kao i u samostalnoj Hrvatskoj.

1998.g. Slavko Blaæek rado je sudjelovao u projektu prikupljanja grae za naπu baptistiËku po-
vjesnicu, te je ustupio nekoliko vaænih dokumenata i fotografija iz sredine pedesetih godina, a prire-
dio je i iscrpno izvjeπÊe o poËecima BaptistiËke crkve u Rijeci.

Preminuo je 01.01.2004. u Karlovcu, gdje je i sahranjen 05.01.
Vrijedno je sjeÊati se naπih vjernika, pa i onih samozatajnih, Ëesto i neshvaÊenih, ali Ëije putove

Bog vidi i poznaje. Ne zaboravljajmo njih i njihova djela, jer oni su urezali prve stope na putovima
kojima i mi danas pred Bogom kroËimo.

Ruben KneæeviÊ

Iz naπih zajednica
MoπÊenica/Sisak
8. veljaËe 2004. godine Toma Magda je  posjetio
MoπÊenicu, gdje je propovijedao na bogosluæju u
novoobnovljenoj crkvi. Premda radovi joπ nisu u
potpunosti zavrπeni, bogosluæja se odræavaju u
novom prostoru joπ od BoæiÊa. VeËeru Gospodnju,
koja je uslijedila nakon propovijed,i predvodio je
pastor Darko MikuliÊ iz Slavonskog Broda.

Tijekom poslijepodneva, Toma Magda je pos-
jetio misijski punkt na Brzaju u Sisku, gdje je bio
upoznat s misijskim projektima. Osim bogosluæja,
na Brzaju se redovito odræavaju teËajevi za en-
gleski jezik i teËajevi informatike.

IBA

Ilok 
Tijekom boæiÊnih blagdana skupina mladih iz
Bratske, Evaneoske i BaptistiËke crkve orga-
nizirala je program i podjelu boæiÊnih darova
iloËkoj djeci.Tako su obradovali oko 700 maliπana
pribliæavajuÊi im radost pravog BoæiÊa.

OrganizirajuÊi po prvi puta takav program,
mladi su nauËili da on iziskuje mnogo rada, ali i
da donosi  veliki blagoslov.

IBA

Cerna 
BC u Cerni takoer je iskoristila predboæiÊno vri-
jeme za darivanje svojih sumjeπtana boæiÊnim
darovima i prigodnim program. Iznajmljeni pro-
stor koji se obiËno koristi za veÊa druπtvena doga-
anja u mjestu jedva je bio dostatan za 800 dje-
ce i roditelja, koliko ih se odazvalo pozivu.

IBA

Osijek 
VeÊ nekoliko godina zaredom u BC Osijek orga-
niziraju se ‘adventske veËeri’.Tijekom Ëetiri nedje-
lje Adventa okupljaju se vjernici na posebnim su-
sretima koje organiziraju razliËite skupine Ëlanova
crkve. Ove godine prve su susrete organizirali
mladi BC Osijek, a u  drugom gostovali mladi iz
BaËkog Petrovca. Gost treÊega adventskog susre-
ta bio je Danko TomaniÊ iz Siska, a Ëetvrti su or-
ganizirali stariji Ëlanovi BC Osijek. Adventske ve-
Ëeri tako postaju lijepa i æeljno Ëekana tradicija u
Osijeku.

IBA
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